



F92: 20.283, Acte notarié: 0742/2013, N°IMPOT: A1518931U, N°007/DIV-PRO/GEFAE-NK/2014,
N°08/DIVAS/N-K/AS 045/2015, N°439/DPP/NK/2014, Arrêté du Gouv: N°01/224/CAB/GP-NK/2015.

Concept note (project ideas)

Project title: Supporting physically and mentally traumatized human rights defenders

Context and Justification

In their job of denouncing cases of human rights violations, organizing advocacy actions, leading awareness and education campaigns, visiting places of detention, supporting victims and implementing in place of actions to combat impunity and various anti-values,... human rights defenders in the province of North Kivu are often exposed to multiple risks. We can cite the risk of kidnapping and/or kidnapping, the risk of assassination, the risk of being tortured and subjected to inhuman, cruel and degrading treatment, the risk of arbitrary arrests, the risk of poisoning, the risk of disease due to repetitive attacks and threats...

The current situation of human rights defenders is very worrying and aggravated by the war shaking the east of the DRC and especially North Kivu. Many human rights defenders have fled their workplaces, particularly the territories of Masisi, Ruchuru, Nyiragongo, to seek refuge in Goma and in camps set up on the outskirts of Goma. These defenders are traumatized, sick and require medical, mental and psychological care alongside other assistance for their well-being. Among these defenders there are women, young people from social movements, people living with disabilities, albinos, etc.

It is in this context that the CVPD would like to propose to the ISHHR to intervene in this area plagued by violence and multiple human rights violations.

OVERALL OBJECTIVE

Contribute to the well-being of human rights defenders in the Democratic Republic of Congo;

SPECIFIC OBJECTIVES

- Medically assist more or less 100 human rights defenders and their dependents by the end of 2024;
- Train 30 volunteers, human rights defenders, by 2024 in mental detraumatization techniques;
- Organize a campaign on the need to respect the right to health which is a fundamental human right;

PROPOSED ACTIVITIES

SHORT TERM

1. Provide medical assistance to human rights defenders in need;
2. Organization of a training workshop on how to reduce psychological trauma;
3. Creation of committees to defend the right to health for all;
4. Creation of an emergency fund for human rights defenders under threat;

LONG-TERM

1. Construction of a specialized medical center to assist human rights defenders who have been attacked, tortured, mistreated, raped and other victims of human rights violations.

Note conceptuelle (idées d'un projet)

Titre du projet: Accompagner les défenseurs des droits humains traumatisés physiquement et mentalement

Contexte et Justification

Dans leur métier de dénoncer les cas de violations des droits de l'homme, d'organiser des actions de plaidoyer, de mener de campagne de sensibilisation et d'éducation, de visiter les lieux de détention, de soutenir les victimes et de la mise en place d'actions de lutte contre l'impunité et diverses antivaleurs,... les défenseurs de droits de l'homme en province du Nord-Kivu sont exposés souvent aux multiples risques. Nous pouvons citer le risque enlèvement et ou de kidnaping, le risque d'assassinat, le risque d'être torturé et soumis aux traitements inhumains, cruels et dégradants, le risque d'arrestations arbitraires, le risque d'empoisonnement, le risque des maladies dues aux agressions et menaces répétitives ...

La situation actuelle des défenseurs des droits humains est très préoccupante et aggravée par la guerre qui secoue l'Est de la RDC et surtout le Nord-Kivu. Beaucoup de défenseurs des droits humains ont fui leurs milieux de travail notamment les territoires de Masisi, Ruchuru, Nyiragongo pour venir se réfugier à Goma et dans des camps érigés dans les périphéries de Goma. Ces défenseurs sont traumatisés, malades et nécessitent une prise en charge médicale, mentale et psychologique à côté d'autres assistance pour leur mieux être. Parmi ces défenseurs il y a des femmes, des jeunes des mouvements sociaux, des personnes vivant avec handicap, des albinos...

C'est dans ce cadre que la CVPD voudrait proposer à l'ISHHR d'intervenir dans cette zone en proie à des violences et multiples violations des droits humains.

OBJECTIF GLOBAL

Contribuer aux mieux êtres des défenseures des droits humains en République Démocratique du Congo ;

OBJECTIFS SPECIFIQUES

- Assister médicalement d'ici fin 2024 plus ou moins 100 défenseurs des droits humains et leurs dépendants ;
- Former d'ici 2024, 30 volontaires, défenseurs des droits humains sur les techniques de détraumatisation mentale ;
- Organiser une campagne sur la nécessité de respecter le droit à la santé qui est un droit fondamental de l'homme ;

ACTIVITES PROPOSEES

A COURT TERME

1. Octroi d'une assistance médicale aux défenseurs des droits humains en besoin ;
2. Organisation d'un atelier de formation sur comment réduire les traumatismes psychologiques ;
3. Création des comités de défense du droit à la santé pour tous ;
4. Création d'un fonds d'urgence pour les défenseurs des droits humains sous menace ;

A LONG TERME

1. Construction d'un centre médical spécialisé pour l'assistance aux défenseurs des droits humains agressés, torturés, maltraités, violés et d'autres victimes des violations des droits humains.